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Når du sidder med dette nummer af Tollerbladet, nærmer 
julen og nytåret sig med hastige skridt. Dermed kan vi også 
snart sætte punktum for 2022 og goddag til 2023. 

Et tilbageblik på 2022 er nok lidt grumset. Blækket på 
referatet fra generalforsamlingen var knap nok tørt, før det 
første medlem af bestyrelsen så sig nødsaget til at trække 
sig.  
Midt på året mistede vi så endnu et bestyrelsesmedlem. 
Heldigvis mistede vi ikke vores redaktør af vores klubblad i 
den forbindelse.  
Kim Lybech er vendt tilbage i løbet af sommeren, og indtrådt 
i bestyrelsen som suppleant. 
Senest har Christine Nørskov Sørensen og Anina Steentofte 
sagt ja til at stå for udstillingerne på Sjælland. 

Desværre blev det kun en kort periode, hvor alle poster i be-
styrelsen var besat, idet Sanne Laursen i efteråret meddelte, 
at hun ikke kunne få arbejdet for klubben til at passe ind i 
en travl hverdag. Klubben mistede dermed også sin dygtige 
web-master. På vegne af bestyrelsen skal der lyde en stor 
tak for det kæmpe arbejde hun har ydet for klubben dels som 
næstformand, formand, i udstillingsudvalget men også som 
ophavskvinde til re-designet af hjemmesiden.  

Den 5. marts 2023 holder klubben generalforsamling og 
herfra skal lyde en stor opfordring til alle medlemmer om at 
møde op. Der er flere ledige pladser der skal besættes, over-
vej derfor om du har ressourcer til lidt arbejde for klubben. 
Forhåbentlig vil 2023 byde på mere stabilitet i bestyrelsen.  
 
Bestyrelsen, udvalg og kredse mødtes den 2. oktober, som 
det blev nævnt i sidste blad, til et møde omkring klubbens 
kommende aktiviteter og samarbejdsformer.  
Det blev til nogle konstruktive timer og gode drøftelser af 
udviklingsområder.  
Vi kunne blandt andet via en foreningstest se, at klubben bør 
arbejde med kommunikation, udbuddet af aktiviteter samt 
ledelsen af klubben.  
Hvis vi starter bagfra, så blev snitfladen mellem kreds, 
udvalg og bestyrelse drøftet. Med de få ressourcer klubben 
råder over, er det nok særlig vigtigt, at opgaverne kun ligger 
et af stederne. 
Ressourcerne var også nøgleordet i drøftelsen af klub 
bens udbud af aktiviteter. Der har måske været en tendens 
til, at klubben i bedste mening gerne vil udbyde alle    
former for hundeaktiviteter. 
Med antallet af aktive i kredse og udvalg, skal der i fremtiden 
fokuseres mere på de egentlige racespecifikke aktiviteter 
som jagt, spor og udstilling, og så lade andre hundeklubber 
og de to store organisationer DKK og DCH tage sig af   
træningen i rally, hoopers, agility osv. 

Kommunikation er stadig en svær kunst, især når den 
foregår bag en skærm, hvor den man kommunikerer med 
kommer til at være meget langt væk.  
Det kan derfor nogle gange blive svært at sætte sig i den 
andens sted, kende hinandens behov for information og man 
kommer måske også ind i mellem lidt hurtigt til tasterne. 

https://pixabay.com/da/users/sabrina_ripke_fotografie-3549203/

Herfra skal derfor endnu engang lyde en opfordring til at 
passe godt på hinanden, såvel på de sociale medier som i 
mail og hvor vi ellers kommunikerer sammen.  
Stormødet sluttede med at vi sammen fik lavet et årshjul for 
klubbens aktiviteter i 2023. 
- Du finder årshjulet inde i bladet. 

Med denne lille status over året 2022, vil jeg slutte med at 
ønske alle en glædelig jul og et godt nytår. 
Tak til alle i kredse, udvalg og andre med tillidshverv i klub-
ben, for jeres store indsats i 2022
 – uden jer er der ingen Tollerklub. 

Hanne
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Formand & Sekretær
Hanne F. Nielsen 
4261 Dalmose
Frejkatten@gmail.com 
Kontakt : Allround Trænings Udvalget

Næstformand 
Lone Kruse 
2625 Vallensbæk 
Lone@Tollerklubben.dk 
Kontakt : Jagt udvalget 

Kasserer 
Johnny Selvig 
3450 Allerød 
Johnny@Tollerklubben.dk

1 Suppleant 
Kim Lybech 
9240 Nibe 
Kim@Tollerklubben.dk

Medlem 
Anne Larsen 
4760 Borup 
Anne@Tollerklubben.dk 
Kontakt :  Spor

Hvalpeanviser :
Ea Holmquist Jakobsen 

Hvalpe@Tollerklubben.dk 
 

All-round Trænings udvalg :
Hanne F Nielsen

Johnny Selvig 
Allround@Tollerklubben.dk 

 
Sundhed og Adfærds udvalg :

Annette Stentsøe 
Christine Nørskov Sørensen 

Sund@Tollerklubben.dk 

Jagt udvalg : 
Vest: 

Grete Munch
Nicolaj Gulholm-Hansen 

Øst: 
Dorthe Vedel 

Birgitta Vikström 
Ju@Tollerklubben.dk

Spor udvalg :
Vest: 

Inger Lahn Sloth 
Doris Jensen 

Øst: 
Annette Schwartz Hansen 

Susanne Larsen 
Spor@Tollerklubben.dk

 

Udstillings udvalg : 
Vest: 

Doris Jensen
Lars Møller 

Øst: 
Christine Nørskov Sørensen

Anina Steentofte 
Uu@Tollerklubben.dk

Har du spørgsmål til nogen i bestyrelsen Har du spørgsmål til nogen i bestyrelsen 
eller et af udvalgene? Vi vil hellere have et eller et af udvalgene? Vi vil hellere have et 

spørgsmål for meget, end et spørgsmål for spørgsmål for meget, end et spørgsmål for 
lidt. lidt. 

Skriv til os direkte eller på  Skriv til os direkte eller på  
Bestyrelsen@Tollerklubben.dkBestyrelsen@Tollerklubben.dk

BestyreLsen                                      UdvaLgene

Tollerbladet Redaktør : 
Anina Steentofte 

Tollerblad@Tollerklubben.dk

Web Redaktør :
-

Web@Tollerklubben.dk

Medlem 
Inger Lahn Sloth 
9640 Farsø 
Inger@Tollerklubben.dk
Kontakt : Udstillings udvalget 
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IndhoLd

  Annoncer
  Priser for annoncer i Tollerbladet er gældende fra
  d. 01. 01. 2023
  (Alle priser er opgivet i danske kr. og med forbehold for 
  trykfejl. )
  Priser angives for samlet betaling for annoncering i
  Tollerbladets 4 årlige udgivelser.
  Betaling og annoncering i enkeltnumre af
  Tollerbladet er angivet i parentes.

Annoncer på Bagsiden
  - kun helside                                              8.000,00 / (2.500,00)

Annoncer på For- og Bagsidens indersider 
  - kun helsider                                             5.000,00 / (1.500,00)

Øvrige annoncer inde i bladet 
Helsider                                                      3.000,00 / (1.000,00)
Halvsider                                                   1.500,00/(ikke mulig)
Kvartsider                                                     750,00/(ikke mulig)

Billede af a href=httpspixabay.comdauserslarisa-k-1107275utm
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Indkaldelse til Generalforsamling 2023
Indkaldelse til ordinær generalforsam-
ling søndag den 5. marts 2023. kl. 11:00 

Sted: DKK hundecenter, 
Ejlstrupvej 121, 4100 Ringsted 

DAGSORDEN – Jfr. vedtægternes § 12.

1. Valg af dirigent

2. Valg af referent

3. Valg af 2 stemmetællere

4. Godkendelse af formandens beretning

5. Forelæggelse af det reviderede regnskab til 
godkendelse og meddelelse om ansvarsfrihed 
(decharge)

6. Budgetbehandling, herunder evt. fastsættelse af 
kontingent

7. Behandling af indkomne forslag.

Forslag, der ønskes behandlet på generalforsam-
lingen, skal være klubbens formand eller sekretær 
i hænde senest 4 uger før generalforsamlingen, jfr. 
vedtægternes § 11, stk. 3.

8. Valg af bestyrelse og suppleanter. Følgende er 
på valg:

3 bestyrelsesposter

Anne Larsen (Modtager ikke genvalg)

Lone Kruse (Modtager ikke genvalg)  

Hanne Nielsen (Valgt på GF 2022 for 2 år, men 
trækker sig fra bestyrelsen)

2 suppleantposter. Følgende er på valg:

1. suppleant Kim Lybech

2. suppleant 

Skriftlige forslag til kandidater til bestyrelsen skal 
være klubbens formand eller sekretær i hænde 
senest 4 uger før generalforsamlingen jfr. vedtæg-
ternes § 11, stk. 4.

9. Valg af revisor og revisorsuppleant. 

Revisor: Birgitte Skautrup (Modtager genvalg)

Revisor suppleant: (ingen valg for generalforsamlin-
gen 2022)

10. Eventuelt

Generalforsamlingsmateriale er offentliggjort på 
Tollerklubbens hjemmeside. Materiale kan rekvir- 
eres ved henvendelse til klubbens sekretær.

Carlo

Gaby

Foto : Mette Ertman JørgensenFoto : Lene Søgaard



Stormøde for udvalg og kredse i klubben
Bestyrelsen, samt medlemmer fra udvalg, tillids-
poster og enkelte kredse, mødtes den 2. okto-
ber til Stormøde på Fjelsted kro.  
 
Der var blandt andet fokus på at planlægge  
aktiviteter for 2023. 

Først og fremmest for at undgå at de få aktivite-
ter, der er i klubben, falder på de samme datoer. 

I den forbindelse blev der lavet et Årshjul, som 
man kan se her på siden.  
Allerede planlagte aktiviteter er også at se på 
side 35 i dette blad. 

Husk at du støtter klubben,  
hver gang du tanker hos OK. 

Hent OK-appen eller få et OK 
Benzinkort helt gratis og tilmeld 
dig vores sponsoraftale. Så er du 

godt i gang. 

Se mere på  
www.ok.dk/lokalsporten
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Fordi tollere
er noget
helt specielt
Hos os får du en tilpasset forsikring til din hund, der tager højde for netop 
din races specifikke behov. Med afsæt i vores unikke skadestatistikker kan vi 
tilpasse forsikringen til de udfordringer, din hund står overfor i hverdagen.
       Er din hund ikke helt ung længere? Vi ved, at når din hund bliver ældre, 
får den brug for at besøge dyrlægen oftere, end når den er helt ung. Derfor 
har du altid livslang dækning til din hund, uanset hvornår i hundens liv, du 
vælger at tegne forsikring. 

*Gælder ved forskellige klubmedlemskaber - f.eks. Tollerklubben & DKK

10%
Medlems

rabat*

Følg Agria på: Anbefalet af:

www.agria.dk

MYNDEKLUBBEN A4.indd   1 13-10-2021   12:35:27

Vi gentager sidste års succes og afholder 
igen Dual arrangement med  

Spor prøver og udstilling,  
den 22. og 23. april  2023.

Dag 1  
Sporprøverne bliver afholdt i skovene:   Rønhøj, 
Plovmanshøj og Jenle Platage, der alle er belig-

gende i Vesthimmerland.   

Dommere på prøven :  
Søren Krabbe, Bjørn Toudahl og Brian Seitzberg

Dag 2 
Udstillingen bliver afholdt ved Års messecenter. 

Dommer : er ikke helt på plads endnu.  
 

Igen i år kæmpes der om titlen  
DUALSP23. 

 
Titlen tilfalder den hund, som samlet opnår flest 

point på spor og udstilling.
Himmerland camping og feriecenter v. Års

Spørgsmål kan stiles til:  
Inger@Tollerklubben.dk

Invitation til Dual weekend 
(Spor & Udstilling)

Lørdag Eftermiddag : 
Planlægges forskellige aktiviteter for alle, og her mangler 
vi hænder. 
Aktiviteter som ringtræning, rally, nosework, snuse til jagt. 
Alle med gode ideer må gerne skrive til Inger på 
Inger@tollerklubben.dk og meget gerne være aktive. 
Vi har brug for mange gode ideer. Vi kan finde på at lave 
andre sjove ting.

Lørdag aften vil der være middag for alle på campingplad-
sen. Der bliver tilmelding via hundeweb.

Søndag: 
Udstilling og kåring af årets Tollerdaysvinder

Dommere bliver annonceret senere

Sæt kryds i kalenderen i St. Bededagsferien, for den skal 
bruges i Skive og omegn.
 
Base bliver på Skive Fjord Camping.

Tollerdays 2023 bliver en kombination af tidligere Toller-
days og masser af hygge og workshops for familien. 

TD23 bliver afholdt i omegnen af Skive og Struer.

Fredag 5. maj (St. Bededag): 
Jagtprøve i Finnerup (vest for Viborg)

Lørdag 6. maj
Schweiss- og vildtsporprøver Klosterhede Plantage. 
Prøven slutter cirka til middag.

Invitation til Tollerdays 2023

foto: Jesper Volk
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Følg Agria på: Anbefalet af:

www.agria.dk

MYNDEKLUBBEN A4.indd   1 13-10-2021   12:35:27
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Historien om Tollnord
(Den nordjyske afdeling af Tollerklubben) 

af : Jørn Johansen 

I efteråret 1999 fik Tollerejerne i Nordjylland en henvendel-
se fra en mand, der hed Esben Korsgård Pedersen, Esben 
kunne fortælle, at han af Tollerklubben var blevet bedt om at 
stable en afdeling af Tollerklubben på benene i Nordjylland. 

Esben indbød os til et træf i Lundby krat syd for Aalborg. 
Vi mødte talstærkt op, både daværende Tollerejere og folk, 
der ventede på at få en Toller, så de fremmødte hunde var 
overvejende Tollere, men også et par golden, en schæfer og 
en enøjet spids. 
 
Efter en lang gåtur i Lundby krat gik turen ind til Aalborg til 
den andelsboligforening Esben og Hanne boede i.  
I andelsboligforeningens fælleshus havde Hanne stillet an 
med kaffe og kage, og da herlighederne var indtaget, ville 
Esben gerne, at der blev nedsat en gruppe, der kunne 
fungere som en bestyrelse for det kredsen kom til at hedde 
”Tollnord”.  
Anette Harring fra Ålbæk og Jonna og Villy Jensen fra 
Mariager meddelte, at der gerne sammen med Esben ville 
udgøre bestyrelsen for Tollnord.  
 
Nu var noget af det der skulle ske, og som skulle være det 
der fik gang i Tollnord, lydighedstræning, og i gruppen var 
der 3 DCH-uddannede lydighedstrænere. Tove Johansen, 
Heidi Bak og undertegnede, der alle tilbød, at stille deres 
”evner” til rådighed.  
Nu var de 3 lydighedstrænere bosiddende i Hjørring, så der-
med blev Hjørring om-drejningspunktet for træningen.

Om aktiviteterne i Tollnord kan ud over lydighedstræningen 
nævnes, jagttræning, sportræning og på det mere sociale 
område bytur i Hjørring og Mariager og ikke mindst Løkken i 
de varme sommermåneder, hvor vi i Løkken by lavede  
lydighedstræning midt på gågaden mellem alle de besøgen-
de turister, der viste stor interesse for hundene. 

Efterhånden som tingene udviklede sig blev flere af Tollnords 
medlemmer aktive og deltog de aktiviteter, der blev afviklet 
rundt om i landet i starten primært på det lydighedsmæssige 
område, hvor jeg stod som den ansvarlige, men efterhånden 
også på det jagt- og spormæssige, samt deltog i klubbens 
udstillinger. 

Tollnord har afviklet mange forskellige og spændende og 
sjove ting for medlemmerne. 
Vi – Esben, der var formand for kredsen – lavede gerne ved 
årets start en plan for, hvad vi skulle foretage os i årets løb, 
ud over Tollerklubbens arrangementer.

Billedet er Esben Pedersen initiativtager til 
stiftelse af Tollnord

Udsnit af de fremmødte Tollerejere, 
der var med til at starte Tollnord.

En repræsentant fra Toldvæsenet med en narkohund. 
 
En hestehvisker, der kunne snakke med vores hunde.  

ALTERNATIV BEHANDLER Tove Pedersen

Vi har travet Råbjerg mile tyndt på en kold vinterdag, hvor 
alle vores hunde kunne slippes løse, og gå deres egne ture 
og hvor alle hunde på et tidspunkt var væk og kom tilbage 
sorte og våde. 

Med tiden kom flere Tollerejere med i Tollnord – Lone og 
Henrik Risager, Kennel ”Happy Hunting Ground”.  
Jan Jørgensen, der bl. a. var meget involveret i opsætning 
og trykning af Tollerbladet.  
Marianne Kolind, der i en periode var formand for Tollerklub-
ben.  
Kim Lybech der ligeledes har været klubbens formand, og 
mange flere kunne nævnes.
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Vi har haft en blindehunde instruktør til at fortælle os noget 
om uddannelse af blindehunde. 

Vi stillede op med vores hunde, når Tollerfolk skulle giftes. 
Jeg har haft fornøjelse af at foretage 2 vielser, hvor Tollerfolk 
indgik ægteskab.

Vi har bl. a. stillet med Tollerne til by arrangementer i Hjørring 
by, hvor hundene var ude og køre med Krummes tog, (Krum-
mes tog er en handelsstandsopfindelse, og består af et af 
de små tog, der i mange byer i Danmark kører rundt i byens 
gader) (Krumme er en tidligere bagermester i Hjørring).  
 
Den første gang vi deltog i et af handelsstandens arrange-
menter var en lørdag formiddag, hvor vi havde besluttet, 
at vi ville lave et socialiseringsarrangement for hundene, 
så de kunne vænne sig til trafikken i byen, og hvilken dag 
var mere egnet end en lørdag formiddag, Da samtidig den 
ene af lydighedstrænernes små børn udtrykte ønske om, at 
komme ud og køre med Krummes tog, så fik jeg til opgave 
at snakke med Krumme om den mulighed. Krumme stillede 
sig meget forstående, men betingelsen var, at den første 
tur toget skulle køre den lørdag formiddag. Kun skulle være 
med Tollerne og deres førere. Der skulle laves pr. for han-
delsstandsforeningen. Hunde og førere blev placeret i toget, 
alle fik billetter, hvor handelsstandsforeningen havde udsat 
præmier på billetnummeret, og minsandten om ikke Hanne 
Nielsen vandt en 100,00 kr. og så var det brød til kaffen til 
alle hundeejerne. Under turen var en af hundeførerne så 
letsindig at fortælle at hans hund ”Freja” havde fødselsdag, 
hvorefter alle hundeførerne brød ud i fødselsdagssang til stor 
jubel for alle de mennesker, der var ude at handle.

Den gode Krumme benyttede sig af, at Tollerne nu havde 
været på tur, så et år efter ringede Krumme til mig, og spurg-
te om vi ikke skulle på togtur igen.
Cityline havde fødselsdag. Cityline er en stor gul tøjbamse 
i lighed med ham der optræder i fjernsynet. Til forskel fra 
fjernsynet, så uddeler Hjørrings Cityline vingummibamser til 
alle børn, der bare nærmer sig.  
Cityline havde i dagens anledning indbudt sine venner 
”Skofus”, ”Hugo”, ”Bagetto” ”Lillebror” og hvad alle disse dyr 
hedder. Samtidig var byens borgmester også indbudt til at 
holde fødselsdagstale. Borgmesteren undlod ikke at hilse på 
alle Tollerne (Jeg tror, at det var valg år).  
Og til en fødseldag serverer man ”Kagemand” og det fik vi 
både hunde og mennesker rigeligt af. 

Vi har været på byvandringer i det nordjyske, hvor en lokal-
kendt person fortalte om byen og dens seværdigheder. 

Og så har Aalborg Zoo haft besøg af hundene adskillige gan-
ge, ligesom en dag på Egholm har været en succes.  
 
Vi oplevede en søndag formiddag, hvor vi havde lagt træ-
ningen på Kjul strand, at der kom en tysk bil hen og parke-
rede sammen med os på stranden. Det var et ægtepar fra 
Bremerhaven i Tyskland, der havde en Toller, og på Tollnords 
hjemmeside havde set, at vi skulle træne på stranden, og det 
ville de da gerne være med til. Vi havde en rigtig hyggelig 
dag sammen med Tyskerne. 

Ud over foranstående Tollnord været på besøg i Mariager 
hos Jonna og Villy, og her træne ved fjorden. Vi har været i 
Bramslev bakker, 

Der har været træning i Hjørring bjerge og på jyske ås, hvor 
vi sluttede dagen med et stort Sct. Hans bål hos Heidi og 
Michael. 

Vi har været med Nordjyske jernbaner på en togtur til  
Hirtshals for at fortælle vores hunde, at et tog ikke er et farligt 
sted at komme. 

Vi har været på ferie i Skallerup Sea side resort. 

Vi har besøgt Redningsberedskabet i Nordjylland og har 
trænet vores hunde i redningsøvelser. 

Vi har haft en travetur i Aalborg, hvor alle hundene var med 
inde i Sallings varehus, vi gik dog ikke ind i fødevareafdelin-
gen. 

Vi har været på Læsø og besøge og snakke med Freddy 
Worm Christiansen, der har haft en ulvepark på Lolland og 
bl. a. har skrevet bogen ”Hundes og ulves adfærd”.  
Der var afsat en time til snakken, men efter 3 timer begyndte 
vi at kunne se en slutning. Freddy var lige som os grebet af 
hundearbejdet. Freddy mest omkring hundes adfærd, hvilket 
resulterede i, at Freddy kom til Hjørring weekenden efter 
vores besøg for at se på vores Tollere. 

Så har vi haft et par ture til Skandinavisk Dyrepark på Djurs-
land.  

Vi har været i Den jyske Skovhave i Rold skov og endelig har 
en række hunde og hundeførere været på Hjørring rådhus 
for at deltage og modtager Hjørrings idrætspris, der gives til 
alle idrætsudøvere, der har vundet et Danmarksmesterskab 
eller jysk mesterskab.  
Derfor var centret for kredsens aktiviteter henlagt til Hjørring 
og de årlige lydighedsprøver kaldt ”Danmarksmesterskaber”. 
Som noget helt specielt udgav Tollnord for første gang i 2002 
en kalender med kredsens tollere et meget populært tiltag. 
Produktion og dermed udgivelse af kalenderen stoppede 
med udgangen af 2021.

Jørn Johansen
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 Historien om Kreds Sjælland 
(Den Sjællandske aktivitetskreds) 

Tekst : Lotte Collin & A. Steentofte. 
Omkring 2000 var der ikke som sådan en aktivitetskreds på 
Sjælland, men Rikke Gravesen havde indtil da været pri-
musmotor i en årrække for aktiviteter for klubbens medlem-
mer på Sjælland. Blandt andet blev der arrangeret: Gåture, 
Ringtræning, Svømning, Træning: Hvalpehold, Lydighed, 
DCH, Retrievertræning.

Efter et møde med 9 deltagere i starten af 2001, blev der 
oprettet en Erfa. Gruppe for opdrættere.
2001 var der aktiviteter som:  Ringtræning/trim, Lydigheds 
selv træning, Foredrag v/Irene Jarnved, Apporteringstræ-
ning, gåtur, foredrag v/ Karen Ulrik, Hvalpemotivation ved 
behov. Dyrlæge aften, hundemassage foredrag. 

I slutningen af 2001 blev en egentlig Aktivitetsgruppe startet. 
Det var en stor gruppe på hele 6 personer, der bestod af 
Helle Ramsing, Solveig Pedersen, Lotte Collin, Christine 
Nørskov Sørensen, Jannike Horten, Else Aagaard (Rikke 
Gravesen fortsætter i en periode som passivt medlem)
D. 30 December 2001 starter kredsen for første gang den  
traditions rige Nytårskurtur, der er blevet afholdt lige siden. 
Derfor bliver det treogtyvende gang, der bliver inviteret ne-
denfor til Nytårskurtur d. 8. januar. 

2002- af aktiviteter udover de faste var: Foredrag, Faste-
lavnstur med Beagleklubben, Foredrag om Narkohunde, 
Undervisning i Agility, Udflugt til Orø (heldags tur). Socialt 
samvær, hundens dag i Tivoli, Tur til frilandsmuseet. Familie-
dag, Juleafslutning 

2004 er der igen blevet lidt omskiftning i aktivitetskredsen, 
der nu bestod af Helle Ramsing, Solveig Pedersen. Christine

Nørskov Sørensen, Lotte Collin, Maria Tuldahl og René 
Hansen. 
Af aktiviteter var der udover de faste aktiviteter også Fore-
drag om Schweiss, besøg på dyreklinik. brugshundetræning, 
workshop om jagttræning,, workshop om sportræning.  
Juleafslutning, orienteringsmøde om Mental Beskrivelse. 

2005-2008, var der igen lidt udskiftning Solveig og Maria 
var der stadig fra tidligere. Hardy, John Pedersen, Birgitte 
Skautrup kom til, og i 2007-2008 var Anina Steentofte også 
en del af udvalget.
Af aktiviteter ud over de faste var der Schweiss træning, 
kursus i schweiss spor med Niels Christoffersen, Jubilæums 
arrangementet i 2007, hvor familiedagen blev rykket til 10. 
års jubilæumsarrangementet ved Borrevejle.

2009 – Var Solveig, Birgitte, Maria, Hardy og John, stadig en 
aktiv del af kreds Sjælland og ind kom bla. Brian Esbensen 
og Birgitta Vikström også i udvalget i årene efter.
Herfra blev der lidt mere fokus på Lydighed, samt Rally 
Lydighed. Flere af dem der havde været med igennem nu 
mange år, mistede pusten og overlod tøjlerne til nye kræfter. 

De sidste ca. 3 år har der bortset fra enkelte traditioner og 
forsøg på at starte trænings hold op,  ikke eksisteret nogen 
kreds som sådan. Selv om at der stadig har været forsøg på 
at starte noget op, er det ikke helt lykkedes endnu.
Mange mennesker har været inde over kreds Sjælland 
igennem årene og i perioder var kredsen den med de fleste 
aktiviteter, samt flest aktive medlemmer, der deltog i de  
aktiviteter kredsen tilbød. 

Nytårskurturen er vores ældste aktivitet her på Sjælland
Vi mødes på p- pladsen ved havnen - så går vi på stranden 
til Brøndby - hvor alle hundene løber frit og har en kongetur.
Vi har aldrig oplevet slagsmål, men nogle tæver må lige 
sætte nogle hanhunde på plads. 
Når vi er tilbage til bilerne, hygger vi med medbragt kaffe 
mm. Og resterne af julens lækre guffer.   

Vi har gået i det skønneste klareste vejr  
Sne og slud, har vi også gået i - men det er skønt den ene 
gang om året at møde mange som ikke er med til træning og 
lign.
Der er som oftest mellem 30-35 hunde, vi er nogle stykker 
som ofte har haft 2-3 stykker med.
Tak til alle der kommer til denne meget traditionsrige tur.

Vallensbæk Strand 
08. januar 2023  kl 10.00 

 

Vi mødes i Vallensbæk -Vallensbæk Havnevej P- 
plads - helt ude ved havnen 

Vi går til til Brøndby og tilbage til bilerne, hvor vi hyg-
ger med medbragt kaffe -the mm.

Vores ældste og mest populære træf i  
klubben.

Nytårskurtur 
af : Solveig Pedersen
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I mange år holdt vi familiedag i Vallensbæk, vi havde forskel-
lige aktiviteter.
En af de sidste vi holdt var i 2002 . Men det var også den 
familiedag hvor vi var flest. Vi var 110 2-benede og 55-4 
benede.(Sidste Familiedag blev afholdt i 2005.)

Begge mine sønner, en svigerdatter og min svigerinde stille-
de op, da vi fandt ud af hvor mange der ville deltage.
Det var så skønt et vejr, at alle borde blev båret udenfor til 
vores fælles morgenmad.

Vi havde ved hjælp af cykelkasser lavet en labyrint, som 
både hunde og børn syntes var sjove.
Vi havde skue som dommer Jan Sonne Schmidt dømte, vi 
havde også barn og hund der udstillede.
Vores faste indslag var apportering på tid, som var meget 
besøgt og virkelig sjovt
Vi havde agility til stor glæde og meget grin.
Jens Heine fotograferede vores hunde. Vi havde mange flere 
små sjove og nogen gange våde indslag   

Mange bagte kager - ofte opfindsomme kager, og min sviger-
inde var fast kogekone på dagen og sørgede for, at vi fik god 
mad.
På nær en enkelt familiedag, havde vi altid strålende sol
Hele dagen var der sjov og super hygge for alle.

Familiedag
af : Solveig Pedersen
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Et rigtigt hundeliv  
Et tilbageblik og hvordan det startede.

Tollerklubben fejrer i år sit 25 års jubilæum. Det har været 
med ups and downs, men sådan er det jo både i for-
eningslivet og i det ”normale” liv. 

Min ”historie” med Tolleren starter tilbage i 1992. Efter at 
have været uden hund i en del år, beslutter mine foræl-
dre sig til at anskaffe en hund igen. De tager rundt på 
udstillinger og kigger på flere racer. De falder pladask for 
Tolleren. På det tidspunkt er det faktisk endnu sværere at 
få fat på en Toller end det er idag!
De får kontakt til Nete Wunsch der ejer halvpart i en tæve 
i Finland, som skal have hvalpe, og de reserverer en 
tæve derfra. Nete tager til Finland for at se hvalpene, og 
skal tage hvalpen med hjem. Hun får klare instrukser på, 
at det skal være en hund med udstillings- og avlskvalitet. 
Ellers venter de hellere. Donna kommer hjem, og viser sig 
at have alt for højt ansatte ører, for spids snude, mangler 
flere tænder osv osv. Men hun er jordens skønneste hund 
for mine forældre. 

I 1994 er de gamle så på jagt igen. Denne gang spørger 
de Frede Hansen til råds. Han peger straks på Tinus og 
Gea i Holland. Weekenden efter påske ’94 stopper jeg 
mine forældre og Frede i bilen og kører til Smilde. Bella 
bliver valgt ud af det meget flotte kuld. Weekenden efter 
pinse samme år kommer Gea til DK med de 3 hvalpe der 
blev solgt til Danmark. For at gøre en lang historie kort, 
blev det startskuddet til Gea’s og mit ægteskab, Kennel 
Toller’s Delight og efterhånden næsten 28 år med Tollere 
sammen.

I starten hørte vi under ”Fællesklubben for racer uden 
Specialklub”, men allerede i 1994 var jeg en af hoved-
kræfterne på at få stablet en ”Tollerweekend” på benene 
oppe omkring Aars. Det lidt pudsige var, at allerede den-
gang havde vi en meget erfaren Schweissfører oppe og 
fortælle om Schweiss og vise hvordan vi kunne komme 
igang med træningen. Det fængede dog ikke rigtigt på 
det tidspunkt, men jeg skal da lige love for at Tollerne er 
blevet synlige på Schweissprøverne! 

I 1997 blev Dansk Nova Scotia Duck Tolling Retriever 
Klub så grundlagt. Det første års tid var hverken Gea 
eller jeg aktive, men det tog ikke længe inden jeg blev 
lokket med i bestyrelsen. Jeg begyndte med det samme i 
udstillingsudvalget, og der sad jeg uafbrudt indtil efteråret 
2021. Jeg har været ude af bestyrelsen i 2 korte perioder, 
men vil umiddelbart tro, at jeg har siddet i den i omkring 
15-17 år. En del af disse år som formand. Jeg vil nu lide 
lade klubben ligge lidt, og koncentrere mig lidt om ”pri-
vaten”.

Da Gea flyttede til Danmark i ’94 boede jeg i lejlighed. 
Det ville hun ikke. Så et hus blev købt i en lille flække lidt 
udenfor Horsens der hedder Hornborg. Der boede vi indtil 
2002. I starten havde vi vores stammoder Chevy og hen-
des søn Tylo. Hurtigt kom Cicerly til, Blaze blev importeret 
fra Holland osv osv.

På et tidspunkt havde vi fundet en flot hanhund i Norge, 
som vi ville bruge i avl. Det viste sig så at han skulle 
sælges. Der var en interessant helt oppe i Nordnorge! 
At rejse derhen for at parre ville blive dyrt. Så vi købte 
ham. Det var Charlie – Red Tollers Van See. Efter et par 
parringer, lød der rygter om at både hans far og mor i Nor-
ge havde en ny øjensygdom kaldet PRA. Gentesten var 
netop kommet frem på forsøgsbasis hos Optigen, så vi fik 
Charlie testet – Affected. Så var han ude af avl. Men han 
blev alle tiders dejlige familiehund hos Doris og Knud.
 
I 2002 var tiden så kommet hvor Hornborg var blevet for 
lille. Lå der en hundelort i landsbyen var det altid fra vores 
hunde. Var der en hund der gøede var det altid vores. 
Prikken over I’et var, da vi fandt en hundelort i vores post-
kasse (og nej – den lå ikke i en pose). Så kiggede vi efter 
et lille landsted. Skæbnen ville at vi begge havde fundet 
et sted ved at kigge på internettet og i aviser, havde beg-
ge kørt forbi på samme dag, og var begge begejstrede. 
Så det lå vel i korten at vi købte ejendommen på Fløj-
strupvej 34 i Vejle. Efter en omfattende renovering var det 
sågar blevet til et dejligt hjem
Og her har Toller’s Delight holdt til lige siden. Der er ble-
vet købt nyt blod til opdrættet fra Finland og Italien, men 
Gea’s oprindelige linje har vi stadigvæk. Renesmee på 6 
mdr er 8. generation direkte efter Gea’s første Toller.

Tekst og Billeder Lars Møller
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Fra starten af var vi enige om, at skulle vi opdrætte seri-
øst, skulle vi ikke begge have fuldtidsstillinger. Så aftalen 
var at Gea blev hjemme. Dog med et langvarigt partner-
skab med Doris i deres lille transportfirma hvor de kørte 
aviser ud om natten.
Det har selvfølgelig også gjort, at vi har al den tid der efter 
vores mening er absolut nødvendig til at opdrætte hvalpe, 
give dem en god start med en rigtig god prægning på alt 
hvad de vil møde i hverdagen. Dog undtaget børn og tra-
fik. Børn har vi ingen af, og vi bor så langt ude på landet 
at trafikken er næsten ikke-eksisterende. 

Men tilbage til klubben. Det har for det meste været rigtigt 
spændende at sidde i bestyrelsen. Ikke mindst i perioden 
op til introduktionen af klubbens jagtprøver. At være fore-
gangsland i FCI for racespecifikke prøver til Tolleren var 
et stort arbejde, hvor mange trak et stort læs. Ikke mindst 
Finn Lange, som virkelig brændte for opgaven. Desværre 
har succesen ikke rigtigt udmøntet sig i det store deltager-
antal på prøverne som vi ser i Sverige. 

Men efter min personlige holdning har succesen også en 
bagside. Jeg mener at der igennem meget lang tid er ble-
vet satset ekstremt meget på jagtprøverne. De har igen-
nem lang tid kostet klubben en frygtelig masse penge, og 
min egen opfattelse har altid været, at så længe det var 
jagtprøver, kiggede man ikke på pengene. Jeg følte ofte, 
at vi i udstillingsudvalget tjente penge til klubben, så de 
bare kunne gives til jagtudvalget. Ligeledes er jeg absolut 
ikke enig i beslutningen om at først jagt og noget senere i 
forløbet også spor skulle tælle mere til klubbens Dual- og 
Tripplearrangementer end udstillingen. 

Det skal heller ikke være nogen hemmelighed at dette 
var en del af mine overvejelser, da jeg i 2020 meddelte 
bestyrelsen at jeg ikke ville genopstille til valg i 2021. Jeg 
havde fået nok, og var blevet træt af bestyrelsesarbejdet 
i klubben. Det var altid de samme mennesker, der skulle 
trække læsset, og det var til tider meget svært at få klub-
bens medlemmer til at ”yde før man kunne nyde”. 
Men det er ikke kun hos os, dette sker. Jeg ser det i min 
virksomhed som ringpersonale for mange klubber, at det 
altid er de samme mennesker der møder op tidligt for at 
gøre klar og kører sidst da der skal ryddes op. Det mener 
jeg er trist. Hvad vil man gøre den dag ildsjælene bliver 
”gamle” og ikke gider mere? Så er der nok meget, der vil 
gå i stå. 

Under udstillingen i Vonge i februar 2022 meddeler jeg så 
den daværende formand, at jeg fra 2023 ikke ønsker at 
fortsætte i udstillingsudvalget.  
Svaret var så, hvorfor jeg dog ikke bare stoppede med 
det samme! Ikke lige den tone jeg havde håbet mig fra 
ham, men ham om det. Som sagt så gjort. Og hvor er jeg 
dog glad for at jeg er helt ude af klubarbejdet. Jeg var ikke 
klar over, hvor meget det egentligt gik mig på, før jeg var 
ude af det hele.
Men som jeg indledningvis skrev, har der været ups and 
downs. Heldigvis lang langt flere ups end downs.

Hjerteligt tillykke med jubilæet.

Lars Møller

Her i huset er vi bidt af en gal udstilling, og i starten tog 
vi sammen afsted til alle de store udstillinger rundt om i 
Europe. Det blev til ”ferier” i Italien, Portugal og flere an-
dre steder sammen med Doris og Knud og mine forældre. 
Som tiden gik, stoppede mine forældre med udstillinger. 
Det blev også for dyrt at tage afsted alle sammen. Der-
udover havde vi jo også hunde herhjemme, der skulle 
passes. Så i mange år var det Doris og Gea der tog på 
langfart mens mændene blev hjemme og passede ges-
cheften. 

Vi har igennem årene fået et væld af gode venner i Toller-
verdenen overalt. Nok ikke mindst fordi vi i omkring 20 år 
ikke har brugt en herboende hanhund men altid en uden-
landsk. Ikke fordi der ikke er flotte hanner herhjemme, 
men dem vi kender til er ofte allerede brugt rigeligt i vores 
øjne. Så der er fundet hanner i det nordligste Finland, i 
Sverige nord for polarcirklen og så lang nede som tæt 
på Ferrari fabrikkerne i Italien og det midterste Spanien. 
Desuden giver det jo noget dejligt frisk blod til racen.
Vi har ligeledes fået en masse fantastiske hvalpekøbere, 
hvoraf en del er blevet til rigtigt gode venner. Vi har hval-
pekøbere der vender tilbage og efterhånden har hentet 
deres Toller nr. 4 fra os gennem tiden. Det varmer et 
opdrætterhjerte når hvalpekøbere kommer tilbage. Så har 
man da gjort et eller andet rigtigt.
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JULE UDSTILLING I VEMMELEV 
af : Anina Steentofte

BIR VETE� N

BIR BABYDommer : Kresten Scheel 
Ringsekretær :Tinna Grubbe

Den 27. november inviterede klubben til Juleudstilling i 
Vemmelev på Sjælland. 
 
Hele 35 Tollere var tilmeldt og det er en dejlig positiv 
fremgang i tilmeldingsantal der er at spore.  
Dette antal håber vi på kan blive endnu højere til næste 
år, hvor vi står for dobbelt Juleudstilling d. 03. december 
2023 i Herlufmagle på Sjælland. 
Vi håber rigtig mange allerede nu sætter et kryds i kalen-
deren, for at bruge en hel dag sammen med andre Toller 
mennesker. 

Christine Nørskov Sørensen og jeg er helt nye i dette 
game og har brugt en del timer sammen både med et 
møde samt online, for at finde ud af at bruge Hundeweb 
systemet, der ikke helt har været så ligetil at finde ud af. 
Derudover er der en masse logistik og forarbejde, der 
skal til når man skal afholde en udstilling.  
 
En stor tak til Kresten for godt dommer arbejde og meget 
behagelig håndtering af hunde og hundejere.  
En stor tak til Tinna, der havde godt styr på klasser og 
præmieringer 
Tilsidst men ikke mindst en stor tak skal lyde til deltager-
ne, for den gode stemning samt hjælp til at rulle tæpper 
sammen og rydde op bagefter. Er stolt over at vi kunne 
aflevere hallen lige så pænt som vi fik den.

TAK Ejere :                Lene Schulz & Jesper Schulz
Opdrætter :     Annette Stentsøe

REDMOUNDS KEEN ON HAPPY ENDINGS

Ejere :                Geziena A. Bos, Lisa Brink Jensen
Opdrætter :     Gea A. Bos & Lars Møller

TOLLERS DELIGHT MY ULTIMATE TREASURE

foto: Jesper Schulz
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BIR & BIM

EN STOR TAK TIL JULE UDSTILLINGENS SPONSORER

BIR & BIM JUNIOR

DKCH SECH(U) INTCH(U) DKJV14 KLBJCH KBHV17 KLBCH KLBV15 19 NW1 
DKVECH KLBVECH RBM NW1G ROVV22 HAHV22 HAHVV22 DKKJUBV22 DK-

KJUBVV22 BORNHV22 BORNHVV22 KBHVV22

REDMOUNDS KEEN ON HAPPY ENDINGS
Ejere :                Lene Schulz & Jesper Schulz
Opdrætter :     Annette Stentsøe

Ejer :                  Agnetha Flor / Sverige 
Opdrætter :     Annette Hadenfeldt

HAPPY TÁ ILS FIRST NEW LEXUS

BIR 
REDBORN GROUND BLIZZARD

Ejere :                Anders Krause & Maria Heidelbach Krause
Opdrætter :     Anina Steentofte

BIM 
CATCHACOMA CANADIAN WILD ROSE

Ejer :                  Mona Stavnskær Doucette 
Opdrætter :     Mona Stavnskær Doucette

Bedste Han 1-4

Bedste Tæve 1-4

1 : Happy Trail's First New Lexus
      Cert

2 : Toller's Delight Remarkable Radar

3 : TULDAHL'S Pumpkin 
      Klub Cert.

4 : Redborn Ground Blizzard - 
       Junior Cert, Klub Junior Cert, Reserve Cert

1 : Redmounds Keen On Happy Endings

2 : Redborn Dynamite Celestial Infinity 
     Cert 

3 : Redmound's Show Me Heaven
       Reserve Cert.

4 : Whymark's Say It Clear

     Catchacoma Canadian Wild Rose    
     Junior Cert, Klub Junior Cert

SE VCH
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Har du et dejligt billede af  din Toller(e) i god kvalitet og høj opløsning, så er det måske det 
billede, der lige passer ind på Pinup Tolleren eller Bagside Tolleren. Hvert blad udvælger jeg 
et billede der årstidsmæssigt passer godt ind. eks Vinter, Forår, Sommer og Efterår. 
Send billede til : Tollerblad@Tollerklubben.dk

 PinupTollerne



19

Racy, Wallace, Choice og Timber
Foto : Annette Stentsøe
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Uddannelse som Tollerjagtprøve dommer
Tilbuddet

Tilbage i 2019 forespurgte Jagtudvalget mig, om jeg kunne 
tænke mig at uddanne mig til tollerjagtprøvedommer.
Det daværende Jagtudvalg var i gang med at udforme 
retningslinjerne for en helt ny uddannelse. Tanken var, at Tol-
lerklubben skulle uddanne dommere fra deres egne rækker, 
da klubben var afhængig af jagtprøvedommere fra Retrie-
verklubben, som havde interesse i at udvide sin retriever-
dommeruddannelse med tollerjagtprøveformen, eller måtte 
klubben hente dommere fra Sverige.
Der er flere krav i retningslinjerne for uddannelsen til toller-
jagtprøvedommer, som skal være opfyldt, før en person kan 
komme i betragtning til uddannelsen. 
Jeg mener at huske, at vi på tidspunktet var 3 personer i 
klubben, som kunne komme i betragtning og blev spurgt.

Overvejelsen
Her stod jeg så med et tilbud, som jeg lige skulle bruge lidt 
tid på at overveje. At sige ja til at blive tollerjagtprøvedommer 
kræver både vilje, tid og rigtig megen interesse. Jeg havde jo 
også en familie og mine egne tre hunde, som rykkede i mig.
 
Ja… Jeg endte jo med at sige ja. Det er der mange årsager 
til og helt bestemt, fordi jeg har en enorm interesse og glæde 
i at se Tollerejere arbejde og dele glæderne med hundene til 
lige netop det, som vores tollere er skabt til. 
Det er en kæmpe fornøjelse at se Tollerne nyde legen i tollin-
gen og arbejdet efterfølgende. Det er utroligt at få lov at dele 
de oplevelser med sin hund, hvor det hele bare går op i en 
højere helhed, og glæden lyser ud af hunden og en selv. Det 
kan skam både være under en træning og til en prøve. Det 
spiller ingen rolle for mig. 

Så gennem dommergerningen har jeg også fundet en måde 
at yde mit bidrag til Tollerklubben og resten af Tollerver-
denen, nemlig ved at lægge min tid og interesse i at sikre, 
at flere får interesse for at arbejde med deres Tollere i lige 
netop den disciplin, hvor hundene trives allerbedst.

Frivillige kræfter er grundstenen i klubben
Jeg er stor fan af foreningslivet og det sammenhold, vi får 
ud af det. Foreningerne drives af frivillige kræfter, og Toller-
klubben er ingen undtagelse. Klubben er meget afhængig 
af, at hver især giver et nap med.
Jeg er også uddannet instruktør i Retrieverklubben og 
lægger mange frivillige timer i at undervise retrieverejere i, 
hvordan de kan træne deres retrievere i jagtdisciplinerne på 
en positiv måde.
Og sammen med andre gode Tollerejere med interesse i 
jagt har vi de sidste to år afholdt en workingweekend, hvor 
vi har inviteret alle interesserede Tollerejere til at prøve 
jagttræningen af.
Dommergerningen er derfor en naturlig tilføjelse til min 
portefølje i at sikre, at jeg tilbyder mine frivillige kræfter til 
Tollerne og jagten, som jeg brænder for.

foto : Maria Olsson

Tekst : Maria Charlotte Pedersen

På uddannelse i 
Sverige

Debut som TJP dommer ved Mossø

Foto : Mona Staunskjær Douchette
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Uddannelsesforløb
I uddannelsen bliver man tilkoblet en mentor, hvor man først 
skal gennemføre elevtiden. 
I elevtiden går eleven sammen med dommeren, hvor de 
vender og drejer, det de har set og får talt igennem, hvorfor 
præmieringen bliver, som den gør.
Elevtiden bestås ved, at mentoren og de dommere, som ele-
ven har gået prøver sammen med, skal vurdere og evaluere, 
om eleven kan indstilles til at gå videre i uddannelsen som 
aspirant 
I aspiranttiden stilles der større krav til aspiranten, hvor 
aspiranten får ansvaret for at guide deltagerne igennem 
prøverne. Aspiranten skriver også sine egne kritikker og 
skal selv træffe beslutning om hvilken præmiering, der skal 
gives. Det er også dommerne og mentoren, der i sidste ende 
evaluerer og bedømmer, om de kan indstille aspiranten til 
autoriseret dommer.
I Sverige har de imellem elevtiden og aspiranttiden også et 
forberedelseskursus, hvor eleverne bliver evalueret, bedømt 
og indstillet til at gå videre som aspirant.
Jeg var så heldig at få lov til at deltage i et sådan kursus 
i Göteborg, dog var min uddannelse præget af corona og 
grænselukninger, så det første kursus, der blev afholdt, var 
efter min sidste prøve, hvor jeg gik aspirant
På det kursus drøftede vi dommeretik og uforudsete hæn-
delser på prøver, og vi havde mange gode drøftelser af, 
hvordan vi ville agere i de forskellige situationer. Alle virkelige 
situationer, som dommere har oplevet på prøver. 
På den første dag hørte vi også et vigtigt og givende oplæg 
om, hvilken betydning hundene har for jagten og jægeren, 
hvad forskellen på de forskellige jagtracer er, hvor mange 
jægere de forskellige lande har, og en generel snak om, 
hvilke egenskaber en god jagthund egentlig skal besidde. Alt 
i alt så er hunden jo et vigtigt redskab for en jæger, så derfor 
er det utroligt vigtigt, at hunden er effektiv og har medfødte 
evner til at hjælpe jægeren på jagten.
I Danmark er hunden også skrevet ind i loven om jagt, vi må 
faktisk ikke gå på jagt uden en apporterende hund.
Andendagen på kurset bestod af praktiske opgaver, hvor vo-
res viden om jagtreglementet virkelig blev testet af. Vi fik for 
eksempel til opgave at lande i et helt nyt og ukendt terræn 
og på kort tid bygge prøver op i alle tre prøveklasser. Her 
havde vi godt nok behov for, at reglementet sad på rygraden 
og at kunne trække på al vores viden om, hvordan en prøve 
bygges op, hele tiden med muligheden for hundenes succes 
for øje.
Vigtigst af alt har mine samtaler med min mentor Sverker 
Haraldsson og de dommere, jeg har gået elev og aspirant 
sammen med, været helt afgørende for min udvikling og ud-
dannelse til dommer. De besidder alle umådelig stor erfaring 
og utrolig dommeretik, som jeg har suget til mig.
Det er nemlig ikke kun selve bedømmelsen, man skal lære at 
mestre, det er også forståelsen af den autoritet, man er givet 
og vigtigst af alt, hvordan man forvalter den. 
Jeg er dem alle meget taknemmelige for at lade mig blive 
inspireret af alt deres know how.

Jagtprøvernes formål er hundens jagtlige egenskaber
Det leder mig til et vigtigt budskab at få ud. Jeg oplever rigtig 
mange hundeførere, som er af den opfattelse, at dommeren 
på en jagtprøve står og leder efter fejlene, og det er dem, de 
går efter.
Intet er mere forkert. Ja, det er korrekt, at vi i vores kritik for 
eksempel skriver ”Ej aflevering i hånd”, ”Knaldapporterer” 
eller andet i den retning.
Det er dog ikke essensen i en bedømmelse. Det er fak-
tisk hundens jagtlige egenskaber og samarbejdsvilje med 
føreren, som er hovedessensen i en bedømmelse. En hund, 
der går en fantastisk prøve med drive, god næse og samar-
bejdsvilje, kan godt få en rigtig god bedømmelse til trods for 
småfejl. Det er helheden, der bestemmer bedømmelsen.
Det kan derfor ikke sættes ind i et skema, at fordi hunden har 
lavet en lille fejl, eller en fører kommer til at lave en fejl, så 
ryger den gode bedømmelse. 
Det er det, der adskiller jagtprøverne fra for eksempel 
lydighedsprøver. I lydighedsprøverne bliver antallet af fejl 
afgørende for antallet af point og dermed placeringen og 
præmieringen. Sådan er det ikke i jagtprøver. En dommers 
fornemste opgave er at fokusere på de jagtlige egenskaber 
og bedømme ud fra dem og ikke lægge sig fast på petites-
ser. I sidste ende handler det jo om, at man skal stille sig det 
altafgørende spørgsmål: Er det en hund, jeg ville tage med 
mig på jagt? 
Det er også derfor, at jagtprøverne bliver vigtige pejlemærker 
for opdrætterne. De er med til at sikre, at Tollerens egenska-
ber som jagthund opretholdes, og egenskaberne er en lige 
så vigtig del i standarden for Tollere som de anatomiske.

Rejser, eventyr og nye bekendtskaber
Uddannelsen til tollerjagtprøvedommer har åbnet en hel 
ny verden af bekendtskaber, og jeg har rigtig mange gode 
oplevelser lagret.
Det er en helt fantastisk rejse, jeg er påbegyndt, hvor beta-
lingen i oplevelser og nye bekendtskaber, gør det at lægge 
frivillige timer i foreningsarbejdet, det hele værd.
Rejsen er først lige begyndt, og jeg håber at møde så mange 
som mulig af jer på et eller andet tidspunkt.
Alle kan være med, og har man ikke mod på at stå med en 
and i hånden, så er der også mulighed for at stille til working-
test. Den er fuldstændig identisk med jagtprøven, det er blot 
på kanvas dummyer i stedet for koldt vildt. 
Jeg vil opfordre jer til at prøve det af. Min oplevelse er, at jeg 
til dagligt har nogle utrolig velopdragne hunde, der netop ikke 
jager vildtet i skoven eller stikker af, fordi de har fået en fært. 
De har nemlig lært den vigtige disciplin ”selvkontrol” igennem 
jagttræningen, som betyder, at de fungerer som meget bedre 
familiehunde i dagligdagen.
De kan nøjes med lidt småtræning her og der, og slapper 
bedre af og hviler i sig selv resten af tiden. Så træning er 
ikke noget, vi bruger oceaner af tid på.
Håber vi ses,

Maria

foto : Maria Olsson

På uddannelse i Sverige
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Jeg kan kun sige, at man skal prøve det.
Jeg har nu deltaget 5 gange i alt med begge hunde.
Biathlon er et forhindringsløb med hund på forskellige distan-
cer. 

I år kunne man løbe 3, 6 eller 12 km. Man kan også vælge at 
gå 3 eller 6 km.

Jeg deltog med min Toller Monty på 8 år på 6 km ruten og 
min kæreste Brian løb med min anden Toller Flora på knap 
12 år på 3 km ruten.

Mine hunde har lært, at når man lander på 
pladsen, forventer de sjov og udfordringer, og det må jeg 
sige, at de fik.

Til K9 Biathlon ved Vilhelmsborg
Vi startede med at sejle på tømmerflåde, 
løbe et langt stykke 
kravle under net i mudder 
over halmballer
gennem rør
hund balance på dæk og
menneske balance på bom
løbe med fliser i spand
køre hund i trillebør
gennem kæmpehjul
op af bakkerne, 
kravle op af rebstige op af stejl skråning, mens hunden gik 
ved siden af
ned af glidebane
gennem balje m bolde
kravle under net i 30 cm vand
gennem rør ned i vand  
Bare for at nævne ”højdepunkterne”

Der er mange forskellige forhindringer, men jeg kan sige, at 
begge mine hunde elsker det. De elsker løbet, samarbejdet 
med mig, udfordringerne ved forhindringerne. Absolut ikke 
sidste gang, at jeg deltager.

Tror jeg denne gang talte op til 20 Tollere, som deltog i løbet.
 
Må sige, at vores race er meget egnet til denne sport.

Tekst : Inger Lahn Sloth 

Foto : KK-dogfoto
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Sidste weekend i september afholdt DcH Danmark DM i 
Haslev. 

Et stort og flot arrangement med deltagelse af næsten 250 
hunde og hundeførere fordelt på agility, rally og DcHs kon-
kurrenceprogram som består af lydighed, eftersøgning, spor 
og frit søg.

DcHs DM er fordelt over 2 dage og i eliteklassen er øvelser-
ne fordelt således, at man har spor og lydighed den ene dag 
og eftersøgning og frit søg den anden.
 
I eliteklassen dyster 18 hunde, som er udtaget på baggrund 
af deres resultater gennem sæsonen. Hele to Tollere var 
udtaget, hvilket må siges at være flot i en klasse, som er 
stærkest repræsenteret af labradorretrieveren (hele 13 stk).

DCH Danmarksmesterskab 
(Danmarks Civile Hundeførerforening)

Tekst:  Eva Ulsø

Camilla Johannessen deltog med 9-årige Mariendals Red 
Nose Snoki Atka, i daglig tale Findus. De er et erfarent mak-
kerpar og har flere gange deltaget i DcHs DM i eliteklassen. 

Eva Ulsø og Tvindelstrup’s Told you so of Citex, i daglig tale 
Calvin på 5 år har deltaget i DM 2 gange tidligere, men det er 
deres første sæson i eliteklassen. 

Begge hunde gjorde en god figur. Calvin kom på podiet 
som nummer tre, hvilket må siges at være imponerende flot 
som debutant i klassen, det bliver spændende at følge ham 
fremover. 
Camilla og Findus blev nummer 5, og Findus vandt desuden 
pokalen for bedste sporsøg, hvilket var en fin afslutning, da 
Findus nu bliver pensioneret fra DcH programmet.

Camilla og Findus

Eva og Calvin

FAKTA 
Hvert år afholder DcH en landsdækkende eliteturnering, som er 
for de femten bedste hunde fra foregående års konkurrencer i 
DcHs Eliteklasse.
Turneringen løber over fem konkurrencedage, der arrangeres på 
skift af DcH’s seks kredse.

Man skal minimum have opnået 1.000 point over tre konkurren-
cer for at kunne deltage. Det er muligt at opnå 400 point i Elite-
klassen. Resultaterne i eliteturneringen opgøres på en måde, 
således at det er placeringerne ved de enkelte konkurrencer, 
der giver point. Førstepladsen giver 20 point, andenpladsen 18
og så fremdeles. Vinderen af eliteturneringen er således den 
ekvipage, der har opnået flest turneringspoint over fire af de fem 
konkurrencer. Det dårligste resultat bliver ikke brugt med mindre 
der er pointlighed.

Hundeførerne er typisk inddelt i fire hold hvor hver gruppe starter 
med hver sin øvelse. Eliteklassen består af 8 lydighedsøvelser, 
feltsøg på 70 x 70 skridt hvor der skal findes 4 genstande, efter-
søgning i et skovlignende areal 100 x 400 skridt hvor der skal 
findes 1 person samt en ”død” genstand efter en systematisk 
eftersøgning af arealet og et spor på 1000 skridt med 4 sporgen-
stande.

I turneringen trækkes lod om startrækkefølgen fra morgenstun-
den for at gøre det så retfærdigt som muligt.
Nogen gange kan konkurrencen afgøres i forhold til, hvor heldig 
man har været i lodtrækningen. Nogen hunde kan være friske fra 
morgenstunden, hvilket kan være en fordel i én øvelse, mens det 
kan være en ulempe i en anden.  
Sporene kan have en fordel af at være fra morgenstunden, hvor 
der stadig er fugtigt, mens de kan være svære, hvis solen har 
stået og varmet hele dagen.  
I felt og eftersøgning kan det være en fordel med en god vind til 
at hjælpe hundene. Og ja, der er altid mange forklaringer, eller i 
hvert fald forsøg på forklaringer, når det går godt eller skidt

Billede af "https://pixabay.com/da/users/schwarzenarzisse

foto : Erik Graversen

foto : Erik Graversen

foto : Lonni Holm
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Foto : https://pixabay.com/da/users/dremartes-16375417/

Jagt Udvalget

Foto : Grete Munch

Billeder : Mona Douchette og Grete Munch

Vi holdt Tollerjagtprøve og Tollerbrugsprøve den 23 
oktober i Mossø ved Skørping.  
En helt fantastisk dag. Området var super smukt og 
vejret var med os. 

En lille prøve med 8 deltagere. 

Stemningen var i top og vi hyggede alle sammen, 
varm frokost, tilberedt i campingvognen, og kage til 
afslutning, hvor vi holdt lidt fødselsdag for Annette 

Tak for en skøn dag til deltagere, prøvelægger og dom-
mer. 
Vi ses til foråret
JU/Grete

Årets sidste Jagtprøve 

Brugsprøve :    
Mariendals Red Nose Culio`s Saffran / Grete Munch
Bestået

Begynder jagtprøve:   
Catchacoma Canadian Wild Rose / Mona Doucette 
1. Præmie 

Elite klassen:  
Redmound´s Perfect Spicy Choice /Annette Stent-
søe 
3  præmie
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Invitation til 
Træningsweekend

Invitation til Træningsweekend 2. - 4. juni 2023

Sæt kryds i kalenderen til en hel weekend i Tollerens ver-
den med træning i Birkesølejren, 7850 Stoholm.

Weekenden henvender sig:

- til dig, der gerne vil træne til jagt eller Tollerjagtprøver, 
men ikke rigtig kan komme i gang.

- til dig der er usikker på, hvad det er en Toller skal kunne 
på en Tollerjagtprøve.

- til dig der allerede er på vej mod begynder-klassen, men 
mangler lidt afpudsning for at være helt klar til at gå på 
prøve.

- og endelig henvender kurset sig også dig, der vil finde ud 
af om Tollertræning er noget for dig og din Toller.

Vi vil træne alle elementerne i jagttræningen: lydighed, tol-
ling, apportering og dirigering - alt tilpasset det niveau der 
passer til dig og din Toller. Der bliver ikke trænet med vildt.
Træningen vil foregå på små hold inddelt efter hundenes 
niveau, så der bliver god tid til den individuelle vejledning.

6 instruktører står klar til at undervise dig en hel weekend:

Annette Stentsøe
Grete Munch
Helle Lund Pedersen
Kim Lybech
Lis Kudsk
Maria Charlotte Petersen

Vi har forskellige baggrunde og erfaring, men vi har en 
fælles interesse i jagttræning og i at deltage i Tollerjagt-
prøver, og vi glæder os til at hjælpe dig og din toller med 
træningen.

Sted
Birkesø Lejren, 7850 Stoholm

Fredag d. 2. juni
Fra kl. 15 Ankomst til Birkesø Lejren
Kl. 17.30 - 18.30 Aftensmad
Kl. 18.30 - 20.00 Lidt træning, inddeling på hold.
Kl. 20.00 Kaffe/te, info, spørgsmål og hyggeligt 

samvær
Lørdag d. 3. juni
Kl. 8.00 - 9.00 Morgenmad
Kl. 9.00 - 11.30 Træning
Kl. 12.00 - 12.45 Frokost
Kl. 13.00 - 15.30 Træning
Kl. 15.30 - 16.30 Kaffe
Kl. 17.00 - 18.00 Tema: hvordan er det gå at til prøve?
Kl. 19.00 Aftensmad
Søndag d. 4. juni
Kl. 8.00 - 9.00 Morgenmad
Kl. 9.00 - 11.30 Træning
Kl. 12.00 - 12.45 Frokost
Kl. 13.00 - 15.30 Træning
Kl. 15.30 - 16.00 Kaffe og afslutning
Kl. 16.00 Oprydning og rengøring

Fotos : Leif Sørensen Pris
900 kr. pr. deltager med hund incl. træning, mad, kaffe og 
te.
Andre interesserede må gerne være med og her er prisen 
600 kr. pr. person for mad, kaffe og te.
I bedes selv medbringe øvrige drikkevarer. 
Overnatning
- Deltagerne og øvrige tilmeldte kan gratis sætte camping-
vogn eller telt op på pladsen. Der er uopvarmet toilet og 
bad.

- I fælleshytten er der 2 værelser med plads til 2 personer 
hver, som kan lejes for 300 kr. pr. værelse.

- Stoholm Vandrerhjem ligger 5 km. derfra

Du skal forvente at hjælpe til med praktiske opgaver i løbet 
af weekenden, fx madlavning og rengøring.

Træningsweekenden kan gennemføres ved minimum 12 
deltagere, og der er et max. på 24 deltagere.
Pladserne fordeles efter ”først til mølle”-princippet.
Løbske tæver kan deltage, men giv besked, så vi kan tilret-
telægge derefter.

Tilmelding på mail til helle@superhunden.dk senest d. 31. 
maj 2023.
Oplys dit navn, hundens navn, alder og køn, og beskriv lidt 
om hundens træningsniveau.  
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Foto: Grete Munch

Gode råd til den nye Schweiss-hundefører
Et godt tip til de første par spor er, at lade hunden se dig 
lægge sporet. Parker din bil, så hunden kan kigge ud ad 
ruden og se dig lægge sporet. Brug rigeligt blod, så hunden 
virkelig kan få ”smag/duft” for sporets glæder. Så snart du 
åbner bagsmækken på bilen, skal hunden kunne hoppe 
direkte ud og gå i gang med sporet. Allerede her vil hun-
den fange glæden ved sporet og efter 2-3 gentagelser, kan 
du fortsætte med at bygge længde og knæk på sporet og 
gradvis øge sværhedsgraden. Samme metode kan desuden 
bruges, hvis man oplever, at en hund mister motivationen til 
at gå spor. 

I weekenden d. 9.-11. september drog otte forventnings-
fulde hundeførere og hunde mod vest for at lede efter 
nøglen til det gode schweiss-spor. Og forventningerne 
blev i den grad indfriet.

Klosterheden lagde skov til mange tusind meter spor og 
træning, da hunde fra 7 måneder op til 5 år mødtes for at 
træne og nørde i schweiss-sporets glæder. Tollerklubbens 
sporudvalg havde arrangeret kurset specifikt for nye hunde 
på vej mod deres første 400m 3 timers prøve eller hunde, 
der endnu ikke havde bestået 400m 20 timers prøven. Under 
kyndig vejledning af to meget erfarne Schweiss-dommere, 
Søren Krabbe og Brian Seitzberg, blev alle deltagere udfor-
dret og hjulet til hele tiden at udvikle sig selv og deres hunde 
på sporet. Dommerne blev flankeret af Inger Lahn Sloth, der 
med stort overblik formåede at binde hele kurset sammen, 
så både teori og praksis kunne gå hånd i hånd med delta-
gernes voksende erfaring. Alt sammen krydret med hyggeligt 
samvær og gode nørdede snakke.

Der blev nørdet i alt fra sporets opbygning, sårlejer, fært-
sko, miljøpåvirkninger, færthuller, seler & liner, verharen, 
wiedergange, ligesom små detaljer omkring kropssprogets 
betydning og håndtering af linen blev testet og efterfølgende 
trænet.

Holdet blev delt i to. De helt nye hunde, der skulle til at starte 
på schweiss-spor, og de mere erfarne hunde, der skulle 
træne forstyrrelser og forhindringer på sporet frem mod 20 
timers prøven.

Opstart af nye schweiss hunde
Som helt ny hundefører findes der flere teorier om, hvordan 
man starter en hund op, og det viste sig hurtigt, at Søren 
Krabbes teorier om sporopstart var noget, der virkede. 
Allerede første dag kunne alle nye hunde gå 300-600 meter 
spor med knæk i sikker og overbevisende stil. Dag to blev 
der bygget oven på med startkassetræning og markering 
af sårlejer, som de alle også klarede til UG. Alt i alt beviste 
Søren, at man på en weekend kan starte en helt ny hund 
op, så man er godt på vej til at gå det første 400m 3 timers 
spor, man bliver udsat for ved første prøve. Hjemmearbejdet 
består nu i at arbejde videre med teorierne og træne videre 
med de værktøjer, deltager har fået på kurset, så hundene 
bygger erfaring og selvtillid op og bliver endnu mere sporsik-
re. 
bygger erfaring og selvtillid op og bliver endnu mere sporsik-
re. 

Tekst, illustration & foto: Jesper Volk

Derudover nævnte Søren Krabbe, at det kan være en rigtig 
god idé at finde nogle at gå spor med, så man har mulighed 
for at få hjælp og lære af dem. Du behøver heller ikke at fare 
ud og købe alt det dyre udstyr med det samme. Kender du 
nogen der går schweissspor i forvejen, så lån udstyr af dem 
i den første tid og se hvilke seler og liner, der passer dig og 
din hund bedst. På den måde sparer du penge ved ikke at gå 
ud og købe noget, du alligevel ikke får brug for på sigt.

Et meget konkret tip er at være opmærksom, når man laver 
anskudsstedet i startkassen. Mange har tendens til at gå di-
rekte ind i kassen og lave et anskudssted, men ifølge Søren 
Krabbe vil det medføre, at hunden lærer at gå på stifinderens 
fært og ikke selve sporet. Så husk at gå ind i startkassen 
ad samme vej, som du planlægger at lægge sporet ud af 
kassen, så minimerer du stifinderens fært uden for sporet, og 
hunden bliver bedre til at gå på sporet.
Sidst, men ikke mindst, er det vigtigt at have tid til at gå spor. 
Har du travlt, eller tænker du, at du lige kan nå det, inden du 
skal hente børn eller har en anden aftale, bliver det sjældent 
godt. SÅ, hav tid til at gå spor, ellers vent.

Schweiss-sporkursus i Klosterheden
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Kasse træning for fortsætterhunde
For fortsætterhundene blev der trænet forstyrrelser på sporet 
og med Klosterhedens store bestand af kronvildt, svampe-
plukkere og mountainbikere, var der rigeligt med forstyrrel-
ser. At gå fra 3 timers til 20 timers spor kan for nogle hunde 
være en enkel sag, mens andre hunde skal bruge lang tid på 
at vænne sig til færtens ændrede karakter, sporet nye udfor-
dringer og behovet for selvstændigt at kunne finde tilbage på 
sporet. Derfor er det vigtig at træne systematisk på forskel-
lige forstyrrelser og miljøer. Her havde Brian Seitzberg flere 
gode teknikker og øvelser, som  hundene blev udsat for. Jo 
længere sporet har ligget jo større er risikoen for at hunden 
på et tidspunkt går af sporet og her var kasse-sporet specielt 
designet til at træne hundene i at  genoptage et spor de var 
gået af. Idéen med øvelsen er at opbygge et spor bestående 
af 3-5 startkasser med efterfølgende 75-100m spor, hvorefter 
sporet ophører i 50m for at fortsætte igen i en ny startkasse. 
På den måde tvinges hundene til at rondere og finde den nye 
startkasse og genoptage sporet. Det kan være en god idé at 
variere placeringen af anskudsstedet i kassen og udgangen 
af sporet fra kassen. 
Det viste sig, trods hundeførernes skepsis, at hundene var 
overraskende gode til denne udfordring og hurtig kunne gen-
optage sporet og finde ”dyret” i slutningen af sporet. En rigtig 
god øvelse, der også hjælper hundeførerne i at læse deres 
hunde, når de arbejder for at komme tilbage på sporet.

En super lærerig weekend
Søndag eftermiddag nærmede kurset sig sin afslutning for en 
flok velstimulerede og trætte hunde og hundeførere. Weeken-
den gav både nye og mere erfarne deltagere gode konstrukti-
ve udfordringer og dejlige timer på sporet sammen med deres 
hunde, og alle drog fra Klosterheden med ny inspiration, nye 
idéer og mere selvtillid til at fortsætte og videreudvikle det sjo-
ve og intense arbejde, det er at træne schweiss-spor. At det 
foregik sammen med andre ligesindede og i smukke oplevel-

ser, gjorde kun weekenden endnu mere fantastisk.

Der findes masser af gode bøger, gode råd og idéer fra 
ligesindede hundeførere, men den eneste måde, man bliver 
rigtig god til at gå spor med sin hund, er ved at komme ud og 
træne, at prøve tingene af og lære af sine erfaringer. 
Er du interesseret i at gå schweiss-spor med din hund, eller 
er du allerede i gang, men ønsker ny viden og inspiration, 
så hold øje med, hvornår det næste kursus afholdes. Der 
er også mulighed for at gå med på nogle af Tollerklubbens 
træningsdage for schweiss-spor og møde både nye og mere 
erfarne schweiss-hundeførere, og måske endda møde din 
kommende træningsmakker.

God fornøjelse ude på sporet.

Kombinationsøvelse til markering af anskudssteder og 
sårlejer
På dag to blev alle hunde udsat for en kombinationsøvelse 
bestående af at markere gemte færtbeholdere i skovbunden 
efterfulgt af en sårlejebane med 5 sårlejer på 150m spor. 
Den trinvise træning med først at træne tydeligt at markere 
på færtbeholderne, indeholdende pølsestykker med blod om-
kring, fik hundene til hurtigt at opbygge stor selvtillid for mar-
keringerne, og det blev efterfølgende styrket ved at træne de 
egentlige sårlejer på sporet. Det er helt sikkert en opbygning 
af øvelser, flere hundefører vil benytte fremover. 
 
Et par gode tips til den næste prøve
Mange af deltagerne på kurset ser frem til næste 
schweiss-sporprøve, og spørger man Brian Seitzberg, er der 
nogle klassiske faldgruber, man skal passe på, når man går 
til prøve. 
For det første ser dommerne ofte, at hundeføreren bruger 
alt for lang tid på at kludre sporlinen ud, når de kommer frem 
til startkassen. Det betyder, at de ikke kigger på hunden, 
der allerede her scannet startkassen og ofte indikerer, hvor 
anskudsstedet ligger. Derfor er det afgørende, at man som 
hundefører har sin opmærksomhed på hunden og hurtigt 
sætter den i gang på sporet. 
En anden klassisk fejl er, at hundeføreren går med for kort 
line, og dermed ikke giver hunden plads og mulighed for at 
arbejde og selvstændigt finde sporet. 
En sidste ting, man skal være opmærksom på, er ikke at lave 
om på sine rytmer og rutiner, bare fordi man er til prøve. Det 
fornemmer hunden lynhurtigt og vil blive påvirket at det til 
prøven.
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Spor Udvalget

Foto : https://pixabay.com/da/users/clker-free-vector-images-3736

Tekst og billeder:  Inger Lahn Sloth

3t/400m: 
1. Præmie 
Red Starlight´s Raw and Masculine Marlon Brando /  
Helene Kallehave

20t/400m
1. Præmie  
Red Starlight´s One And only Marilyn Monroe /
Peter Christensen 

Foto : Sandra Rowa

Foto :  Inger Lahn Sloth

2 nye Dansk Vildtsporchampions på vej hjem til Sverige

Vildtspor:
Besøg fra det svenske af Sandra Rowa og hendes 2 Tollere
1. Præmie - Hjärter Dams Number One 
1. Præmie - West Coast Tollers Posedion
Begge nye Danske Vildtspor Champions og på dagen 
også Nordiske Vildtsporchampions

40t/1000m
2. Præmie :Toller´s Delight Smiling blue Star / Doris Jensen

Så er årets sidste sporprøve overstået i klubregi. Der deltog 
5 tollere, som alle opnåede præmering modsat mange af de 
andre deltagere.
400m/20t
Mariendals Red Nose Culio's Mynte og Marie Lade 3.præmie
Mariendals Red Nose Working Chance og Susanne Knud-
sen 2.præmie
40t/1000m
Redmounds Mighty Maverick og Inger Sloth 1.præmie og 
Prøvens bedste hund
Toller's Delight Endless Decision Of Happiness og Doris 
Jensen 1.præmie 
Toller's Delight Smiling Blue Star og Doris Jensen 1. Præmie
Følgende hunde opnåede på dagen en ny titel: 

Nye Danske Sporchampion's 

Redmounds Mighty Maverick  
Toller's Delight Endless Decision Of Happiness 

Resultater fra Rønhøj 18.09.2022

Resultater fra Tranum 27.11.2022
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Mange vil nok spørge, hvad har de to ting med hinanden at 
gøre? Normalt ingenting, men for mig blev det kulminationen 
på rigtig mange timers sportræning.
Toller´s Delight Endless Decision Of Happiness, aka Sno-
opy, vandt nemlig Tollerklubbens DM i vildtspor, og Toller´s 
Delight Smiling Blue Star, aka Smiley, blev nummer tre til 
DKK´s DM i Schweiss spor. En enkelt placering dårligere end 
i 2019, hvor hun blev nummer to.
DM i vildtspor blev afholdt d. 21 august, i henholdsvis Gød-
ding og Frederikshåb plantager. En dag der startede med 
hygge og morgenmad, inden vi ved lodtrækning, blev fordelt 
til de forskellige dommerhold. Lige der går det op for en, at 
nu er det nu, vi skal bruge alt det vi har fyldt i ”værktøjskas-
sen” hen over alle de mange træningstimer i skoven.
Jeg stillede både Smiley og Snoopy, og indrømmet, jeg 
var ikke nær så sikker på Snoopy, som jeg var på Smiley. 
Men inden dagen var omme, måtte jeg erkende at ting kan 
ændres, for Snoopy gik et super flot spor, mens Smiley kom 
ud med en anden præmie. Hun syntes lige at hun skulle tage 
stifinderafledningen.
Ventetiden fra man har gået sit spor, og til dommerne har 
evalueret sporene, og udregnet pointstillingen, den er 
LANG!!!! Man vil så gerne vide hvordan det er gået, og om 
man er blevet placeret. Man får snakket med nogle dejlige 
mennesker, javist, men alle er jo bare så klar til at få resulta-
terne. 
Præmieoverrækkelsen er for mit vedkommende altid lidt 
højtidelig, uanset hvilket resultat vi er kommet ud med. Der 
står mennesker som lægger et stykke arbejde i at deres 
hund bliver motiveret og trænet, det er da glædeligt. Og lige 
så glædeligt er det at der er mennesker der weekend efter 
weekend stiller op for klubberne, som dommere, som stifin-
dere eller ”bare” som hjælpere. Dem skal vi i den grad huske 
at værdsætte, uden dem, ingen prøver. 

At Snoopy i år vandt DM i vildtspor gjorde mig både glad 
og stolt, og at hun samtidig blev Dansk vildtspor champion, 
gjorde bare glæden endnu større.

Foran disse resultater ligger mange dejlige timers træning 
i skoven, både med gode sparringspartnere, men også 
alene, bare hundene, naturen og jeg. Timer som har været/
er guld værd, men som også har givet anledning til adskilli-
ge FTH-samtaler, (fører til hund samtaler). Jeg har bestemt 
også selv været til HTF- samtaler, (hund til fører samtaler), 
det har ikke altid været lige sjovt, der er kontant afregning 
ved kasse et.
Men Tolleren er en dejlig hund med gå på mod, og dens glæ-
de ved at arbejde er så berigende. Uanset hvad man sætter 
den til, knokler den bare på. Nogle gange finder den også 
selv på nye ting, såsom at grave have udenfor sæsonen, 
eller flytte rundt på stauder og lignende!!
Vores første Toller flyttede ind hos os d. 8 november 1998. 
Efter anbefaling fra vores dyrlæge gav vi os til at undersøge 
hvad det var for en ”størrelse”. Jeg tror næppe at hverken 
han, eller os vidste tilstrækkeligt om racen, men i bøgerne 
stod der at det var en rigtig god hund til første gangs hun-
deejere!! Vi havde jo haft flatter før, så vi følte os i den grad 
klædt på til sådan en rødnæset fyr.
Vi var IKKE klar, det ved jeg i dag, vi var slet ikke klar over 
Tollerens alsidighed, og aktivitetsniveau, men det gik jo 
alligevel.
Siden kom Sierra, Smokie og Sharia til, alle tre med hver 
deres personlighed, men lige elsket, og altid savnet. Min 
verden går i stykker hver gang jeg skal sige farvel til en af 
vores hunde.
Lige nu har vi Smiley og Snoopy, to vidt forskellige typer. 
Smiley er den rolige og artige, der forsøger at falde i et med 
omgivelserne, og som aldrig bevidst ville gøre noget for-
kert. Og så har vi Snoopy, med ild i rumpetten, fræk som en 
slagterhund, med en veludviklet fuck ”finger”, og som gerne 
selv vil sætte dagsordenen!!! MEN som mange gange om 
dagen kommer og skal bekræftes i at vi elsker hende, og 
som sover mellem vores hovedpuder om natten. Har vi hund 
i sengen???? Ja det har vi fået, for det har Snoopy bestemt 
at vi skulle have.
Og sådan bliver der flyttet rundt på nogle standpunkter, vi 
skulle heller ikke have hund i møblerne. Nu ligger der tæpper 
i sofaerne, men det er såmænd da også ret charmerende

Da første ekvipage kom tilbage, og hunden så virkelig brugt 
ud, tænkte jeg bare: det bliver svært dette her! Men Smiley 
arbejdede sig støt gennem sporet, dog med nogle udfordrin-
ger med ”klumpen” i den anden ende af linen Jeg fik IKKE 
ros af dommeren for min indblanding i wiedergangen. Men 
vi kom til enden af sporet uden tab, og det var ikke at se på 
hunden at hun havde gået 1000 m i bagende hede. Der kun-
ne jeg se vigtigheden af al vores konditionstræning!!!
Præmieoverrækkelsen lod vente noget på sig, så der blev 
tid til at få snakket med en masse dejlige mennesker, samt 
indtaget en god frokost. OG gennemgået sporet inde i sit 
hoved, igen og igen!!
Smileys præstation rakte jo som bekendt til en tredje plads, 
hvilket jeg er mega stolt af.

Tollerklubbens DM i Vildtspor 2022. 
& DKK’s DM i Schweiss spor 2022.

En uge før Tollerklubben afholdt DM i vildtspor, nemlig d. 
14 august, afholdt DKK DM i Schweiss spor i Rold skov og 
Rønhøj plantage.
Smiley og jeg var så heldige at komme med, så vi rejste 
hjem fra Bornholm lørdag aften, for at stille friske og udhvi-
lede i Rold søndag morgen En søndag der skulle vise sig at 
blive en rigtig varm dag. Ved lodtrækning blev det bestemt 
at vi skulle starte som nummer to på vores hold, så heldigvis 
ville der ikke være så lang ventetid.

Tekst & billeder : Doris Jensen

Snoopy

Smiley
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Kære Opdrættere

foto : Mette Ertman Jørgensen

Gimli

Foto : Philip Theander

Toller Tavlen 

Husk at melde dine 
hvalpekøbere ind i 

klubben. 
 Din indmeldelse betyder, at dine 

hvalpekøbere får medlemskab for 0 kr.  
i hele hvalpenes fødselsår. 

Hvis du melder hvalpekøberne ind efter 
1 oktober og hvalpene samtidigt på det 
tidspunkt er under 8 uger gamle, gælder 
medlemskabet også for det følgende år.
Husk at få tilladelse til at melde dem ind 
i henhold til de nye GDPR forordninger.

Henvendelse skal ske til : 

Kasserer@Tollerklubben.dk

Bestyrelsen

Vores nuværende webmaster har fået en for travl 
 hverdag og har derfor ikke overskuddet til at 

færdigbygge, opdatere eller vedligeholde 
hjemmesiden mere.

Derfor søger klubben efter en der kan og vil over-
tage det overordnede ansvar, at vedligeholde samt 

opdatere hjemmesiden. 
www.Tollerklubben.dk

 Det er en fordel at du har god erfaring med 
Wordpress, som hjemmesiden er bygget op over.

 Det drejer sig om max ½ - 1 times arbejde 
om ugen, da opdatering samt vedligehold af flere af 
siderne, vil blive varetaget af andre i klubbens ud-

valg fremadrettet.

Kontakt : 
Bestyrelsen@Tollerklubben.dk

Tollerklubben søger ny  
Webmaster

Dette blad er mit sidste 
Håber i har haft fornøjelse af 
de 5 klubblade jeg har haft 

ansvaret for som layouter og 
redaktør. 

 
Jeg kastede mig ud i opgaven 
uden at have nogle forudsæt-

ninger overhovedet. 
Det var helt ukendt land for mig 
da jeg påtog mig denne opgave 

tilbage i oktober 2021. 
Det har været en meget  

morsom og lærerig proces.

Redaktøren takker af

God jul og godt Nytår 
Anina

Carlo
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Toller Resultater 

Vi er stolte af vores Tollere 
her er siden, hvor i kan dele 
jeres resultater, med alle os 

andre.
 

ALLE resultater er velkomne, 
da vi gerne vil se og vise 

Tollerens mangesidige talenter.  
Har din hund eks. fået en

præmiering indenfor 
Nosework, Lydighed, Rally, 

Agility, DKK, Brugsspor, DCH, 
Schweissprøve, Jagtprøve, 

Udstilling, Uofficielle resultater 
måske er blevet Klubmester 

eller fået en fin præmiering på 
eksempelvis Tollarspecialen i 

Sverige.  
Sundheds resultater er også 
meget velkomne, så hold jer 

ikke tilbage!

Send billede i god minimum ½ 
mb opløsning, info om hund, 
ejer, opdrætter og resultat til  :  
Tollerblad@Tollerklubben.dk

 

Redmound`s Life is To Run For 
Fun
Lima

Resultat
BIM 

Bedste Tæve 
Tollarspecialen 2022

Ejer : Perly Berge
Opdrætter : Annette Stentsøe

Redborn Dynamite Celestial infinity 
Polaris

Resultat
BIM

CACIB DK & Polen 
2x Dansk Cert, 2x Polsk Cert 

Ejer : Anina Steentofte
Opdrætter : Anina Steentofte

Waterfox Kid Koby 
Koby

Resultat
Bestået Tollerbrugsprøve 

Bestået Retriever Brugsprøve 

Ejer : Christine Nørskov Sørensen 
Opdrætter : Tiina Schleutker

Redmound`s Quest For Missing People
Imaq

Resultat
3 placering  

Klassen for Diskvalificerende fejl 
Tollarspecialen 2022

Ejer : Perly Berge
Opdrætter : Annette Stentsøe

https://pixabay.com/da/users/sara_torda-888816/
https://pixabay.com/da/users/maciej326-1771256/

Foto : Maria Tuldahl

Spice
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Østjylland

Syd/Sønderjylland

I kreds Sønderjylland holder vi et arrangement hver måned – undtagen i juli. 
 
Arrangementerne ligger som udgangspunkt altid i tredje weekend i måneden, 
skiftevis lørdag og søndag. Det er medlemmerne/deltagerne, der afgør, hvilke 
aktiviteter vi skal udbyde, ligesom vi skiftes til at stå for arrangementerne. 
 
Vi holder et ”medlemsmøde” en gang om året i december eller januar, hvor vi 
planlægger året. 

Kontakt Person :  Anna-Mette Farcinsen  
A.farcinsen@gmail.com

Fyn
Kredsen er Pt. Inaktiv 

Hvis du ønsker at være aktiv i denne kreds, kan du 
kontakte tollerklubbens bestyrelse på  

bestyrelsen@tollerklubben.dk

Kontakt Person : Inger Lahn Sloth  
Mail : Inger@Tollerklubben.dk

Hold øje med klubbens side på facebook. 
Der vil der løbende bliver arrangeret træninger 

 
Besøg Facebookgruppen :  

Tollerklubben kreds Østjylland

Toller Aktiviteter i Danmark
Her er et lille overblik over aktiviteter i de kredse, der findes arrangeret og 
organiseret af Tollerfolk, for Tollerejere rundt omkring i Danmark.
Er i nogle aktive Tollerfolk, der gerne vil dele jeres aktiviteter med andre Toller- 
ejere, eller har i lyst til at melde jer som frivillige i kredsene og være med til at 
lave aktiviteter eller træning, så kan i kontakte kredsenes kontaktpersoner.

Nordjylland
Kontakt Person : Tove Johansen  

Mail: Tollers13@gmail.com 

Midtjylland
Kontakt Person : Grete Munch  

 Mail: kennelrednose@gmail.com

Jagt og Lydighedstræning  

Besøg Facebookgruppen : Tollerklubben, Kreds Midt Jylland

Hold øje med kalenderen på Tollerklubben.dk, eller send en mail til kredsens sekretær  

Anna-Mette på a.farcinsen@gmail.com,  
hvis du vil have besked om kredsens arrangementer.
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Sjælland

             
 

 Sportræning Øst 
  Kontakt Person : Susanne Larsen 

Søndag d. 08. januar 
Søndag d. 05. februar
Søndag d. 05. marts
Lørdag d. 01. april 

 
 Krogenberghegn

 
Der arrangeres sportræning ca 1 gang om måneden

Besøg Facebookgruppen : Tollerklubbens Kreds Sjælland

Her går jeg tur med min Toller
Turene foregår i den nordøstlige del af Sjælland, og er ture 
fortrinsvis til skov og strand, hvor vi kan have vores hunde 
løse. Turene arrangeres af Tollerejere (eller venner), som 
præsenterer en tur og et sted for de Tollere og venner, der 
møder op. 
Tilmelding er ikke nødvendig, men har du meldt din an-
komst, finder vi også ud af at vente lidt. 

Klubben er ikke ansvarlig for turene, men er behjælpelig 
med annoncering i bladet og på hjemmesiden.
Har du et sted du vil præsentere(være guide for) kan du 
kontakte Birgitte Skautrup  (mob: 2083 3577 mail: birgitte.
skautrup@gmail.com) som vil koordinere sammen med 
Mette Risum (Mette.Risum@gmail.com).  
Mette benytter sig også af Facebook til både kontakt og 
arrangementsannoncering.

Du må også gerne byde ind med at overtage en 
allerede arrangeret tur.

Tag et håndklæde med så hunden ikke skal ligge våd i bilen 
hjem, hvis der er badning. 

SØNDAG 8. JANUAR 2023 14:30 - TRØRØD SKOV OG 
VEDBÆK STRAND
Mødested: P-pladsen v. Trørødvej i den vestlige del af  
skoven.
Først skovtur, så snortur til stranden. Tag håndklædet med- 
der kan være langt og koldt fra stranden for en våd hund.
Guide på turen: Mette Risum telefon 3965 4497/ mobil 
3162 8973

SØNDAG 12. FEBRUAR 2023 14:30 - EGEBÆKSVANG
Mødested: Mørdrupvej P-plads overfor skoven
Dejlig stor hundeskov- og Øresund midtvejs 
Guide på turen: Mette Risum telefon 3965 4497/ mobil 
3162 8973

SØNDAG 12. MARTS 2023 14:30 - STRUCK-
MANN-PARKEN- SKODSBORG STRAND
Mødested: Struckmann parken 
En lille hundeskov og et langt stykke strand 
Guide på turen:  Mette Risum telefon 3965 4497/ mobil 
3162 8973

SØNDAG 09. APRIL 2023 14:30 - HARESKOVEN-RO-
STADION-ALDERSHVILE
Mødested: Cirkuspladsen- indkørsel fra Skovbrynet
Dejlig hundeskov med mulighed for søbad 
Guide på turen: Mette Risum telefon 3965 4497/ mobil 
3162 8973

Nytårskurtur d. 8. januar kl.10.00
Vi mødes i Vallensbæk - Vallensbæk Havnevej P- plads - helt ude ved havnen.

Vi går til til Brøndby og tilbage til bilerne, hvor vi hygger med medbragt kaffe -the mm.
Vores ældste og mest populære træf i klubben.

Besøg Facebook gruppen : ”Toller spor Øst 2013” 
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Kontingenter
pr. 01/01-2023
(Alle kontingenter og priser er opgivet i danske kr.
og med forbehold for trykfejl.)

Ordinært medlemskab                                                   kr. 400,00
Ordinært medlemskab uden blad                                  kr. 300,00
Husstandsmedlem (uden blad)                                      kr. 200,00
Udenlandske medlemmer                                              kr. 500,00
Udenlandske medlemmer uden blad                             kr. 400,00
Opdrætteres indmeldelse af hvalpekøbere (*)               kr.     0,00 
 

Ved indmeldelse og betaling af fuldt kontingent efter 1. oktober 
gælder medlemskabet tillige for efterfølgende kalenderår.
(*): Kræver at opdrætter er medlem af Dansk Nova Scotia Duck 
Tolling Retriever Klub. 
 
Jagtprøver i 2023
Begynder- og åben klasse                                              kr. 475,00                                 
Vinderklassen                                                                 kr. 500,00                               
Workingtest – alle klasser                                              kr.  400,00                         
Tollerbrugsprøve                                                            kr. 250,00                      

Ved tilmelding af hund nr. 2 ydes kr. 40,00 i rabat for hunden.  
Ved tilmelding af hund nr. 3 og efterfølgende hunde ydes der kr. 
80,00 i rabat. 

Sporprøver i 2023
Schweissprøve 400m/3 timer                             
Schweissprøve 400m/20 timer                        
Schweissprøve 1.000 m / 20 timer                   
Schweissprøve 1.000 m / 20 time
uden dommerledsagelse                                    
Schweissprøve 1.000 m / 40 timer                      
Vildtsporsprøve 1.000 m / 20 timer                    
SUD 40t/1000m.                                                  

Udstillingsgebyrer i 2023
1. Hund  
2. Hund 
3. Hund
Veteran og hvalpeklasse 
Juniorhandling

Lydighedsgebyrer i 2023
1. Hund  
2. Hund 
3. Hund

Manuel-tilmelding 
kr. 477,,00
kr. 408,00
kr. 358,00
kr. 330,00
kr. 193,00

Web-tilmelding
kr. 437,00
kr. 358,00
kr. 300,00
kr. 300,00
kr.164,00

Web-tilmelding
kr. 437,00
kr. 358,00
kr. 300,00

Manuel-tilmelding 
kr. 477,00
kr. 408,00
kr. 358,00

   
   Bankkonto: 
   Reg. nr. 7046 konto 0128849
   IBAN-nummer    
   DK3670460000128849
   BIC-adresse (SWIFT-adresse): 
   SYBKDK22

Kontingent og gebyrer 2023

kr. 500,00       
kr. 550,00
kr. 850,00

kr. 850,00
kr. 850,00
kr. 850,00
kr. 850,00

Enola & Avi 

Foto : Dorthe Vedel
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Kalender 2023

Jagt

Spor

Udstilling

Sæt Kryds i  
kalenderen for 2023

Arrangement

 
Dommer : 
 
Dommer : 
 
Dommer :
 
Dommer : 
 
Dommer : 
 
Dommer :

 
Vonge/Jylland 
 
Jylland 
 
Jylland (Tollerdays) 
 
Nordsjælland (Dual)
 
Sjælland udstilling 1
 
Sjælland udstilling 2

 
12. februar 
 
23. april 
 
07. maj 
 
10. september 
 
03. december 
 
03. december

 
12. marts 
 
22. april 
 
06. maj 
 
23. juli 
 
 
 

 
05. maj 
 
13 - 14. maj 
 
17. - 18. juni 
 
27. august 
 
09. september

 
Jylland (Dual) 
 
Jylland (Tollerdays) 
 
Jylland 
 
Sostrup /Jylland 
 
 
 

 
Jylland (Tollerdays) 
 
Sjælland (Dobbeltprøve) 
 
Jylland (Dobbeltprøve) 
 
Jylland 
 
Krogenberghegn/Sjælland (Dual)

 
Generalforsamling  (Ringsted/Sjælland) 
 
Dual Spor (Jylland)
 
Tollerdays (Jylland) 
 
Dual Jagt (Sjælland) 
 

 
05. marts 
 
22. - 23. april 
 
05. - 07. maj 
 
09. - 10. september

Andet

 
Dommer : 
 
Dommer : 
 
Dommer :
 
Dommer : 
 
 
 

 
Dommer : 
 
Dommer : 
 
Dommer :
 
Dommer : 
 
Dommer :

 
25. - 26. februar 
 
02. - 03. september

 
Jagtmesse Års (klubben har stand) 
 
Store Hestedag (klubben har stand)
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Hybris

 
        AFS: DNSDTRK v/Hanne F. Nielsen, Nyvej 21, 4261 Dalmose                                            Returneres ved varig adresseændring                                                                     

Bagside Tolleren Foto : Mona Christensen


